

Curriculum Vitae | Falk Hamann

Kirschbergstraße 76
04155 Leipzig
Germany

+49 152 2626 0877
falk.hamann@mailbox.org
<https://falkhamann.net>

Education

PhD in Philosophy, KU Leuven & University of Leipzig, double doctoral degree (*cotutelle*), 2009–2017 (defense in May 2017)

Dissertation title: “Personhood and Community: Ontological, Normative, and Anthropological Aspects of Human Sociality”

Committee: Henning Tegtmeier (promoter), Pirmin Stekeler-Weithofer (promoter), Andreas Speer, Filip Buekens, Andrea Robiglio, Russell Friedman (chair)

Fellow at a.r.t.e.s. Graduate School for the Humanities Cologne, 2009–2012

MA in Philosophy & Medieval and Modern History, University of Leipzig, 2005–2008

BA in Philosophy, University of Leipzig, 2001–2005

Employment

CAU Kiel, Chair for Practical Philosophy (Prof. Dr. Ludger Heidbrink), Research Fellow (Wissenschaftlicher Mitarbeiter), since 04/2020

PTH Sankt Georgen, Frankfurt am Main, Editor (Lektor) at “Zeitschrift für Theologie und Philosophie” (formerly “Theologie und Philosophie”), since 01/2020

University of Regensburg, Chair for Practical Philosophy (Prof. Dr. Weyma Lübbe), Research Fellow (Wissenschaftlicher Mitarbeiter), 10/2016–12/2018

Freelance translator for Suhrkamp Verlag, 05/2014–02/2015

University of Leipzig, Bibliotheca Albertina, Academic Assistant (WHK), 09/2013–12/2013

University of Leipzig, Chair for Theoretical Philosophy (Prof. Dr. Pirmin Stekeler-Weithofer), Research Fellow (Doktorandenförderplatz), 10/2009–09/2012

Areas of Specialization

Social Ontology, Ancient Philosophy (esp. Aristotle), Medieval Philosophy (esp. Thomas Aquinas), Ethics (esp. love and virtue)

Areas of Competence

Metaphysics, Phenomenology (esp. Brentano and Husserl), Philosophy of Religion

Scholarships and Grants

Erasmus+ Scholarship for a research stay at KU Leuven, 04/2015–09/2015

Travel grant awarded by the German Academic Exchange Service (DAAD) to attend a graduate summer seminar in Princeton, NJ, 08/2012

Scholarship for doctoral studies awarded by the a.r.t.e.s. Graduate School for the Humanities Cologne, 09/2009 (declined)

Language Skills

German	native speaker
English	fluent (IELTS, overall band score 8.0, 07/02/2015)
Dutch	good
French	basics
Latin	good (Latinum)
Ancient Greek	good (Graecum)

Seminars and Symposia

Philosophies in the Mediterranean: “Aristotle’s Metaphysics: Yesterday and Today”, Castello di Falconara, Sicily, September 3–6, 2018

Lumen Christi Seminar “The Thought of John Henry Newman” (taught by Ian Ker), Merton College, Oxford, July 8–15, 2017

“Liebe – eine Tugend? Zur Bedeutung des Rückgriffs auf den Caritas-Begriff”, Collegium Willibaldinum, Eichstätt, Germany, November 14–15, 2014

Thomistic Seminar “Social Philosophy in the Thomistic and Analytical Traditions”, Witherspoon Institute, Princeton, NJ, August 5–11, 2012

Publications

Monograph

Community: The Fundamental Structures of Human Sociality, under review.

Edited Volumes

Die ontologischen Grundlagen der aristotelischen Ethik (co-edited with Peter Heuer). Leipzig: Leipziger Universitätsverlag 2019.

Der normative Druck des Faktischen (co-edited with Dennis-Kenji Kipker, Matthias Kopp, Jan-Christoph Marschelke, Martin Weichold, and Peter Wiersbinski). *Archiv für Rechts- und Sozialphilosophie – Beiheft* 156 (2019).

Articles

“Freundschaft und Glückseligkeit bei Aristoteles.” In S. Al-Taḥer, V. Jansche, and L. Martena, eds. *Was Liebe vermag: Philosophische Liebesdiskurse in der Antike*. Stuttgart: J. B. Metzler, forthcoming 2021.

“Cooperation, Community, and Institution.” In J. Pelletier and Chr. Rode, eds. *The Reality of the Social World: Medieval, Early Modern, and Contemporary Perspectives on Social Ontology*. Cham: Springer, forthcoming 2021.

“Liebe und Individualität: Überlegungen zum Phänomen der Unersetzbarkeit.” *Philokles: Zeitschrift für populäre Philosophie* 24 (2020), 63–80.

“Die Formen des Guten nach Aristoteles.” In F. Hamann and P. Heuer, eds. *Die ontologischen Grundlagen der aristotelischen Ethik*. Leipzig: Leipziger Universitätsverlag 2019, 153–77.

“Einleitung” (with Peter Heuer). In F. Hamann and P. Heuer, eds. *Die ontologischen Grundlagen der aristotelischen Ethik*. Leipzig: Leipziger Universitätsverlag 2019, 9–17.

“Geltung und Gerechtigkeit: Hart und Aristoteles zum Recht als soziale Praxis.” *Rechtsphilosophie. Zeitschrift für Grundlagen des Rechts* 4 (2018), 372–85.

“Der Praxisbegriff in der Rechts- und Moralphilosophie” (with Jan-Christoph Marschelke, Martin Weichold, and Peter Wiersbinski). *Rechtsphilosophie: Zeitschrift für Grundlagen des Rechts* 4 (2018), 327–28.

“Liebe als Prinzip sozialer Einheit: Bedingungen für ihren Status als Tugend bei Aristoteles und Thomas von Aquin.” In W. Rohr, ed. *Liebe – eine Tugend? Das Dilemma der modernen Ethik und der verdrängte Status der Liebe*. Wiesbaden: Springer 2017, 147–68.

“Status und Anzahl der aristotelischen Kategorien.” In K. Beier and Th. Rossi-Leidi, eds. *Substanz denken: Aristoteles und seine Bedeutung für die moderne Metaphysik und Naturwissenschaft*. Würzburg: Königshausen & Neumann 2016, 19–36.

“Person und Relation: Zu einem metaphysischen Begriff der Person nach Thomas von Aquin und Augustinus.” In A. Dunshirn, E. Nemeth, and G. Unterthurner, eds. *Crossing Borders – Grenzen (über)denken – Thinking (across) Boundaries*. University of Vienna: Phaidra 2012, 771–80. [Permanent link: <http://phaidra.univie.ac.at/o:128384>]

Book Reviews

Review of Günter Figal, *Philosophy as Metaphysics*. *Theologie und Philosophie* 95/3 (2020), 418–20.

Review of Linda T. Zagzebski, *Exemplarist Moral Theory*. *Zeitschrift für Philosophische Forschung* 73/3 (2019), 463–66.

Review of Aryeh Kosman, *The Activity of Being: An Essay on Aristotle’s Ontology*. *Philosophisches Jahrbuch* 121/2 (2014), 418–21.

Blogs

“Die Grenzen unseres Wissens vom Guten.” Praefaktisch: Ein Philosophieblog (published on 07/14/2020).

Translations

Robert Brandom. “Vernunft, Ausdruck, Perspektive: Drei Leitideen von Leibniz, damals und heute” (co-translated with Aaron Shoichet). In: D. Fulda and P. Stekeler-Weithofer, eds. *Theatrum naturae et artium: Leibniz und die Schauplätze der Aufklärung*. Stuttgart: S. Hirzel Verlag 2019, 46–66.

Maria Rosa Antognazza. "Philosophie und Wissenschaft bei Leibniz" (co-translated with Aaron Shoichet). In: D. Fulda and P. Stekeler-Weithofer, eds. *Theatrum naturae et artium: Leibniz und die Schauplätze der Aufklärung*. Stuttgart: S. Hirzel Verlag 2019, 22–45.

Robert Brandom. *Wiedererinnerter Idealismus* (co-translated with Aaron Shoichet). Berlin: Suhrkamp 2015.

Works in Progress

"Aristotle, the Good, and Species-Relativity"

"Aquinas and Brentano on Goodness as Perfection"

"Being and Activity: Aristotle's notion of ἐνέργεια"

Talks and Invited Lectures (*)

* tba (*Goodness: Human and Divine*, Voronezh, 24–26 Sept 2021)

"Cooperation, Community, and Institution" (*ENSO VI*, Tampere, FI, 08/24/2019)

* "Der Begriff des Guten im mittelalterlichen und gegenwärtigen Aristotelismus" (Colloquium for Ancient and Medieval Philosophy, Bochum, 06/27/2019)

"Aristoteles über Liebe als Prinzip des Sozialen" (4th GANPH workshop on Philosophical Anthropology, Erfurt, 05/24/2019)

"Cooperation, Community, and Institution" (*Contemporary and Medieval Social Ontologies*, conference, Bonn, 03/15/2019)

"Aristotle, the Good, and Species-Relativity" (*Aristotle's Metaphysics: Yesterday and Today*, summer school, Castello di Falconara, Sicily, 09/03/2018)

"Weisheit als Wissenschaft und Tugend bei Aristoteles" (3rd GANPH workshop on Philosophical Anthropology, Berlin, 06/08/2018)

"Aktualität und Aktivität: Zur Bedeutung der ἐνέργεια bei Aristoteles" (24th DGPhil Congress, Berlin, 09/25/2017)

"Geltung und Gerechtigkeit: Hart und Aristoteles zu den Grundlagen des positiven Rechts" (Junges Forum Rechtsphilosophie, Regensburg, 09/14/2017)

"Newman on Liberal Education" (*The Thought of John Henry Newman*, graduate seminar, Oxford, 07/10/2017)

"Evidently Good: Thomas Aquinas and Franz Brentano on Goodness as Perfection" (1st ESMP Congress, Verona, 10/28/2016)

* "Form and Operation: On the Manifold Senses of ἐνέργεια" (*The Activity of Being*, workshop with Aryeh Kosman, Leipzig, 07/03/2016)

"Ist Freundschaft eine Tugend?" (*Die ontologischen Grundlagen der aristotelischen Ethik*, workshop, Leipzig, 04/02/2016)

"Evidently Good: Thomas Aquinas and Franz Brentano on Goodness as Perfection" (*Metaphysics in Modernity*, workshop, Leuven, 03/16/2016)

“Sprachphilosophie, Logik, Metaphysik: Probleme der aristotelischen Kategorientafel” (23rd DGPhil Congress, Münster, 09/29/2014)

“Anzahl und Status der aristotelischen Kategorien” (*Aristoteles’ Substanzontologie*, workshop, Vienna, 06/29/2013)

* “The Unity of a Community” (*Social Ontology Beyond John Searle*, workshop, Leipzig, 07/06/2012)

* “Liebe und Gemeinschaft: Grundlinien einer aristotelisch-thomistischen Ontologie der Gemeinschaft” (lecture, Department of Christian Philosophy, Innsbruck, 11/30/2011)

“Das Problem der Einheit von Gemeinschaften” (22nd DGPhil Congress, Munich, 09/12/2011)

“Person und Relation” (9th EGP Congress, Vienna, 06/02/2011)

Conferences Organized

“Das (un)soziale Wesen: Individuum und Gemeinschaft im antiken Denken” (5th GANPH workshop on Philosophical Anthropology), CAU Kiel (Zoom conference), July 16–17, 2021

“Recht und Moral als soziale Praxis” (*Junges Forum Rechtsphilosophie*, co-organized with Jan-Christoph Marschelke, Martin Weichold, and Peter Wiersbinski), University of Regensburg, September 13–15, 2017

“Die ontologischen Grundlagen der aristotelischen Ethik” (co-organized with Peter Heuer and Christian Kietzmann), University of Leipzig, April 1–2, 2016

“Philosophie in Grün. Die ersten hundert Jahre der Philosophischen Bibliothek (1868–1968)” (exhibition, co-curated with Stephanie Müller and Ulrich J. Schneider), Bibliotheca Albertina Leipzig, 06/27–10/05/2014

Academic Service

Examiner for the Bavarian State Examination in Ethics and Philosophy (*Erstes Staatsexamen Lehramt Ethik/Philosophie*), University of Regensburg, 04/2017–12/2018

Co-organizer of the Philosophical Colloquium at the Department of Philosophy, University of Regensburg, 10/2017–12/2018

Courses Taught (for BA and MA students)

CAU Kiel

Aristotle: Metaphysics, Books VII–XII (Summer 2021)

Anselm of Canterbury: Dialogues on Truth and Freedom (Summer 2021)

Aristotle: Metaphysics, Books I–VI (Winter 2020/21)

Thomas Aquinas on Acting Well (Winter 2020/21)

Aristotle: Humans as Rational and Social Beings (Summer 2020)

Plato: Dialogues on Love, Pleasure, and Friendship (Summer 2020)

University of Regensburg

Moral Epistemology (Winter 2018)

Modern Virtue Ethics: Alasdair MacIntyre (Summer 2018)

Adam Smith: The Theory of Moral Sentiments (Winter 2017/18)

Schelling: Philosophical Investigations into the Essence of Human Freedom (Summer 2017)

H. L. A. Hart: The Concept of Law (Summer 2017)

Aristotle: Nicomachean Ethics (Winter 2016/17)

University of Leipzig

Aristotle: Politics (Summer 2013, with Christian Kietzmann)

Natural Law Ethics (Winter 2012/13)

Aristotle on Knowledge (Summer 2012, with Peter Wiersbinski)

Franz Brentano: On the Several Senses of Being in Aristotle (Winter 2011/12)

Aristotle's Social Philosophy (Summer 2011)

Rational Argumentation (Summer 2007, tutorial)

References on request from

Prof. Dr. Henning Tegtmeier
Associate Professor of Philosophy
KU Leuven, Belgium
+32 16 37 95 76
henning.tegtmeier@kuleuven.be

Prof. Dr. phil. Ludger Heidbrink
Professor of Practical Philosophy
CAU Kiel, Germany
+49 431 880 2826
heidbrink@philsem.uni-kiel.de

Prof. Dr. Weyma Lübbe
Professor of Practical Philosophy
University of Regensburg, Germany
+49 941 943 3654
weyma.luebbe@psk.uni-regensburg.de

Prof. Dr. Pirmin Stekeler-Weithofer
Professor of Theoretical Philosophy
University of Leipzig, Germany
+49 341 97 35821
stekeler@uni-leipzig.de

Prof. Dr. Dr. h. c. Andreas Speer
Professor of Philosophy
University of Cologne, Germany
+49 221 470 2309
andreas.speer@uni-koeln.de

Prof. Dr. Stephan Herzberg
Professor of the History of Philosophy
PTH Sankt Georgen, Germany
+49 69 6061 245
herzberg@sankt-georgen.de

(Updated on May 12, 2021)